
ÒYul Brynner exhauria l'estoc de cervesesÓ

Carles Bisbe, nebot del ÔGitano de la Costa Brava', atresora centenars d'an�cdotes

despr�s de mig segle a l'hotel Llafranch

Espera poder celebrar les noces de plata del c�lebre c�ctel Rambo l'estiu vinent

Carles Bisbe, a la terrassa de l'Hotel Llafranch Foto:

MANEL LLADî.

Va respirar l'hostaleria des que va n�ixer, quan l'hotel Llafranch tot

just comen�ava a despuntar com un dels llocs de refer�ncia de la

Costa Brava. Diu que va heretar el Òtoc de bogeriaÓ del seu oncle i

ha mantingut ben amunt el llist� de l'oci al tranquil nucli

palafrugellenc. En Rambo va perdre una batalla a l'agost, per� vol

guanyar la guerra i tancar la hist�ria del seu c�ctel l'estiu vinent.

Com va comen�ar la hist�ria de ÔRambo'?El 1986. Vaig veure la

segona pelál�cula de la saga i, com que m'encantava el personatge,

ens vam embrancar a fer-ne una carrossa per la desf ilada de les

Festes de Primavera de Palafrugell, que sempre han begut for�a de

la tem�tica del cinema, per� encara no l'havien tocat. Amb un bon

amic carrosser la vam fer, i vam aconseguir el primer premi i que la

gent em comenc�s a dir Rambo per tot. Per� no em molestava.Aix�

doncs, el c�ctel...Van passar dos anys m�s. Cada any, a l'estiu,

serv�em sangries, tisanes i c�ctels a la terrassa. I ten�em un grup

de clients holandesos que mai fallaven: el dia que arribaven, abans

de desfer l'equipatge. Paraven aqu� i comen�aven les vacances

bevent-se un bon arsenal de sangries. Aquell any, el 1988, van

arribar un dia que ho ten�em tot a vessar. Cap gerra disponible. I

ning� no marxava. Amb la broma, es van plantar all� i van dir que no

se n'anirien f ins que els la serv�s. I al f inal vaig perdre els nervis,

me'n vaig anar a la cuina, vaig agafar el primer recipient que podia

servir, una olla, i la vaig clavar damunt la seva taula amb tota l'empipada. Vaig comen�ar a fer la mescla, all� al

mig, amb la m�sica sonant i davant de tot el p�blic. La gent va comen�ar a aplaudir i jo no sabia on f icar-me de

vergonya.Una nova tradici�...Aquella nit vaig marxar, per� despr�s el meu pare em va cridar perqu� hi havia m�s

taules que volien sangria a l'olla. Va passar l'estiu i a l'hivern vaig comen�ar a rumiar. Jo havia vist els meus avis,

que eren gent de pag�s, obrint ampolles de vi escum�s a cops d'aixada. I vaig comen�ar a fer proves amb la pila

de matxets de Rambo que m'havien anat regalant. A l'estiu vaig debutar i la terrassa es va omplir com un ou. La

cosa va comen�ar a c�rrer tant que un dia s'hi va presentar Sebasti� Roca, periodista de TV3, i va f ilmar un

repor tatge que es va emetre al TN vespre, abans del temps. I ja hi vam ser. Primer m�sica, despr�s soroll dels

helic�pters d'Apocalypse now, com al Vietnam. I la festa va anar creixent, primer cap a la pla�a, f inalment f ins a

la platja, pantalles gegants, i m�s de 7.000 persones.Catalans i de fora?Gent de tot Catalunya, per� tamb� molts

estrangers. I generaci� rere generaci�. Cada any m'aturen f ills i n�ts dels pioners, que em donen records de

pares i avis. Em fa molta ilálusi� que la tradici� continu�.L'hotel, per�, ve de molt m�s enrere.S�, dels anys

seixanta. Per� el negoci va comen�ar encara una d�cada abans. El meu avi tenia una f�brica de suro a

Palafrugell i va comprar una humil barraca de pescadors amb teulat de bruc aqu� a tocar de la platja de Llafranc.

B�sicament amb una habitaci� petita i un menjador on tamb� guardaven la barca. Al darrere ja comen�ava el

bosc i era el lloc d'esbarjo dels seus f ills; el meu pare, Josep, i els germans, Mario i Manel, el fam�s Gitano de la



Costa Brava, que va dissenyar la primera decoraci� del bar i es va encarregar dels primers espectacles de

f lamenc a la terrassa, amb un grupet de gitanos que va por tar d'Andalusia. Molta gent encara ens coneix com a

Òca'l gitanoÓ.El seu predecessor, en aix� de la gresca...En els darrers set o vuit anys de vida va fer una davallada,

que va ser quan em va donar l'alternativa a la terrassa. Per� el meu oncle havia muntat uns xous impressionants.

Aqu�, evidentment, per� tamb� al llarg de tota la costa, f ins a Platja d'Aro i Sant Feliu, amb Carmen Amaya, amb

qui algunes males lleng�es deien que s'entenia. D'altres, en canvi, deien que era homosexual. L'�nica cosa cer ta

que en puc dir �s que mai ning� el va enganxar al llit amb cap persona.Com va arrencar l'hotel?El negoci del

suro oscilálava molt, segons la temporada. El meu oncle Manel se'n va anar a Andalusia, perqu� aqu� no hi havia

prou producci�. I, de la barraca de Llafranc, el meu pare i el meu oncle en van fer un petit bar quan es

comen�ava a f lairar l'esclat del turisme, per� amb poques pretensions. El negoci va comen�ar a cr�ixer i als

anys seixanta es va comen�ar a forjar l'hotel, habitaci� per habitaci�.Despr�s de m�s de mig segle a l'hotel

Llafranch, deu haver vist moltes coses...Dal� solia venir cada dues setmanes perqu� s'avenia amb el meu oncle,

tot i que sovint tamb� es barallaven i se'n deien de ben grosses. Per� no passava res: eren dos tocats per la

tramuntana; all� que diuen que un boig en necessita un altre. Per� per aqu� tamb� van passar estrelles de

Hollywood: des de Kirk Douglas i Bur t Lancaster f ins a Elizabeth Taylor i Sophia Loren, passant per noms tamb�

coneguts com Johnny Holiday, Peret, Mary Santpere, Paco de Luc�a...T� alguna an�cdota tafanera?Per exemple,

recordo que a Yul Brynner, la temporada que es va allotjar a l'hotel durant el rodatge de La llum de la f i del m�n,

que van f ilmar en par t al cap de Creus, cada nit l'havien de por tar a l'habitaci� perqu� exhauria les exist�ncies de

cervesa. En canvi, Kirk Douglas era tot un senyor�s.Ara els famosos que visiten la Costa Brava, normalment, ho

fan mig d'amagat. Hem perdut glamur?Crec que ens hem estancat. Ens hem cregut que tenim el millor del m�n, i

tampoc �s cap mentida. Per� amb aix� no en fem prou. I menys amb aquesta crisi. No es pot parar de fer

promoci� arreu, cal donar m�s serveis i, sobretot, una mica m�s de f lexibilitat. Menys taxes tur�stiques, multes i

impediments, com per exemple per aparcar a l'estiu. Anar a la platja ha de ser m�s f�cil. O tamb� una cosa tan

senzilla com ara que un senyor pugui arribar amb el seu iot a Llafranc, atracar-lo a por t i quedar-se a sopar o a

dormir.I el per f il del visitant?En l'�poca del meu oncle, el 90% eren anglesos, francesos o holandesos, de

sangria i cubalibre cl�ssic o whisky amb cola. Ara, en canvi, el 90% s�n gent del pa�s i s'han passat al gint�nic.

Per� sor t n'hem tingut, de la gent de Barcelona i la resta del pa�s. Abans, des del setembre i f ins a Setmana

Santa aqu� no quedava ning�. I ara els caps de setmana d'hivern s�n bons, en general. La Garoinada, que va ser

la primera campanya gastron�mica de la Costa Brava, va ser tot un encer t.Com ha anat la temporada?El juliol,

f luix. I l'agost, amb prou feines. El setembre est� sent bo. Estem veient molta reactivaci� del turisme estranger,

amb molts francesos i anglesos que ens han fet compensar una mica.I de russos, en veuen?No gaires, perqu�,

�s curi�s, sembla que la frontera sigui Platja d'Aro i no pugin m�s amunt. Per� alguns n'hem tingut. S�n molt

freds, et miren amb una cara impossible. Fan una mica de por, per� mengen i beuen molt millor que ning�.

Marxen amb cara seriosa i preguntes als cambrers qu� ha anat malament. Despr�s et sorprens veient que t'han

deixat un bitllet de 100 euros de propina i l'endem� tornen. Potser, al f inal de l'estada, s'acomiaden i et diuen que

el menjar els ha agradat i han estat ben atesos.Tornem al c�ctel. L'any passat hi va haver pol�mica.La festa mai

s'ha descontrolat. Reconec que ha crescut molt. Tot i els milers de persones, mai s'ha descontrolat. Ni hi ha

hagut baralles. S�c conscient del risc, per� hem pres mesures de seguretat i neteja. A les tres, com est�vem

obligats, sempre vam parar la m�sica i encen�em focus perqu� la gent marx�s i no es qued�s a la platja. A par tir

de les quatre, es comen�ava a netejar la sorra de gots de pl�stic.I aquest any es va trobar amb la denegaci� del

perm�s per a la 25a edici� pocs dies abans...Dotze dies abans. L'any passat, al novembre, vaig iniciar el tr�mit

per demanar el perm�s a l'Ajuntament, que hi va donar el vistiplau. La Generalitat el va denegar al gener, i hi vam

rec�rrer. No ens van respondre i l'Ajuntament ens va dir que continu�ssim endavant, pel silenci administratiu.

Per�, al f inal, quan ja ten�em tots els preparatius a punt, va arribar la prohibici� sense marge per fer marxa

enrere. Tot plegat em va deixar molt males sensacions.Aconseguir� celebrar el 25� aniversari l'agost de l'any

que ve?D'entrada volia llan�ar la tovallola, per� despr�s de veure que van venir unes 2.000 persones la nit que

sabien que la festa s'havia cancelálat, la recollida de f irmes, els centenars de missatges de supor t que he rebut, i

la mobilitzaci� dels hotelers de Llafranc i Calella, m'ho he repensat. Per mi, no quedar�. Estic disposat a fer un

esfor� per complir els requisits que posin. Per� haurem de veure com van les converses amb el conseller Santi



Vila i el Depar tament de Territori.I est� conven�ut que ser� la darrera edici� i es retirar�?Tinc 54 anys i, per sor t,

molta salut. Per� ja ho tenia pensat. Aix� no vol dir que no continu� animant les nits a la terrassa de l'hotel.I veuria

b� alguna altra festa que agaf�s el relleu del c�ctel?Evidentment. Calen activitats que atreguin gent. I estaria b�

la idea de fer una commemoraci� anual. Estic disposat a colálaborar-hi. Amb les botes posades, all� hi

serem.Com veu el futur?Ens hem de posar les piles. S�c conscient de com est� el pa�s, per� no conf io gaire en

les administracions. Al f inal els que acabem tirant-ho tot endavant som els empresaris i hi ha dif icultats. Em

trobo molts clients amb empreses que han hagut de tancar els negocis.
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